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Sprawozdanie Rady Miejskiej Międzychodu za 2022

W roku 2022 zostało złożonych 315 
wniosków na preferencyjny zakup 
węgla. Ostatecznie (w tym – po 
weryfikacji wniosków) łączne zapo-
trzebowanie mieszkańców na węgiel 
wyniosło 417 ton, wg asortymentu: 
orzech 272,5 tony, groszek 132,5 tony, 
miał 12 ton. 
Do gminy dotychczas dotarł węgiel o łącz-
nej masie: 250 ton (do końca roku 2022 
udało się przekazać mieszkańcom 160 
ton). Zapotrzebowanie na miał oraz gro-
szek jest zaspokajane na bieżąco. Niestety 
dostępność węgla asortymentu orzech jest 
ograniczona. 
Kolejne dostawy węgla asortymentu orzech 
są planowane na 11–12 stycznia 2023 r. 
i będzie to łącznie 50 ton.
Po uwzględnieniu wszystkich wniosków (w 
tym tych bieżących) aktualnie z zamówień 
złożonych oczekujemy jeszcze na dostawy: 
orzech 200 ton i groszek 25 ton.
Jednocześnie informujemy, że można już 
składać wnioski w ramach realizacji zadania 
od 1 stycznia 2023 r. Obowiązują te same 
zasady, w tym wzór wniosku.

Urząd Stanu Cywilnego w Międzychodzie zaprasza pary 
małżeńskie obchodzące w 2023  roku jubileusz 50-lecia 
pożycia małżeńskiego  do zgłoszenia tego faktu w tutej-
szym Urzędzie Stanu Cywilnego, do dnia 10 lutego 2023 r.
Zgłoszenie to będzie podstawą do sporządzenia wniosku o nadanie 
odznaczeń oraz zorganizowania uroczystości wręczenia „Medali za Dłu-
goletnie Pożycie Małżeńskie”.
W związku z wejściem w życie z dniem 25 maja 2018 r. ustawy doty-
czącej przetwarzania danych osobowych, Urząd Stanu Cywilnego 
informuje, że nie ma uprawnień skierowaniado Państwa pisemnego 
zapytania, dotyczącego wyrażenia Państwa zgody na wystąpienie 
z wnioskiem do Prezydenta RP o nadanie medali „Za Długoletnie Poży-
cie Małżeńskie”.
W związku z czym Jubilaci, którzy się nie zgłoszą, nie zostaną ujęci 
w zbiorowym wniosku przekazywanym za pośrednictwem Wojewody 
Wielkopolskiego do Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej.
Siedziba Urzędu Stanu Cywilnego znajduje się przy ul. Marszałka Pił-
sudskiego 2 w Międzychodzie, tel. (95) 748 8106.
Urząd Stanu Cywilnego w Międzychodzie obsługuje klientów: w ponie-
działki w godzinach: 8:00–17:00, od wtorku i czwartku w godzinach: 
7:30–15:30 oraz w piątki w godzinach: 7:00–14:00. 

Kąpieliska w 2023 roku
Burmistrz Międzychodu informuje, że 
do 26  stycznia 2023 roku wyłożony 
jest do konsultacji z mieszkańcami pro-
jekt uchwały w sprawie wykazu kąpie-
lisk w gminie Międzychód oraz ustalenia 
sezonu kąpielowego na Kąpielisku nad 
Jeziorem Mierzyńskim w 2023 roku .
Projekt uchwały znajduje się na stronie 
internetowej www.miedzychod.pl  oraz 
w Biurze Obsługi Interesanta Urzędu 
Miasta i Gminy w Międzychodzie. Uwagi 
i opinie można składać   w Biurze Obsługi 
Interesanta Urzędu Miasta i Gminy w Mię-
dzychodzie lub  przesyłać drogą mailową 
na adres: solectwa@miedzychod.pl.

Wnioski o przyznanie dotacji pro-
ekologicznych dla mieszkańców 
gminy Międzychód można składać 
w Urzędzie Miasta i Gminy w Między-
chodzie, przed rozpoczęciem reali-
zacji inwestycji, w terminie do 30 
września 2023 r. 
Już od 1 stycznia 2023 r. można otrzymać 
dofinansowanie z budżetu Gminy Między-
chód na następujące inwestycje:
• wymiana dotychczasowego ogrzewania, szcze-
gólnie kotłów bezklasowych na paliwo stałe na 
ogrzewanie proekologiczne:

a) 50% kosztów inwestycji, lecz nie więcej niż 
6 000,00 zł, w budynkach jednorodzinnych; 
b) 70% kosztów inwestycji, lecz nie więcej niż 
2 500,00 zł na jeden lokal mieszkalny, w budyn-
kach wielorodzinnych ogrzewanych wspólnym 
źródłem ciepła;

• budowa przyłączy kanalizacyjnych: 90% koszów 
inwestycji, lecz nie więcej niż 3 000,00 zł; 

• zakup i montaż kolektorów słonecznych lub 
pomp ciepła jako urządzeń wykorzystujących 
odnawialne źródła energii: 50% kosztów inwesty-
cji, lecz nie więcej niż 5 000,00 zł; 

• budowa przydomowej biologicznych oczysz-
czalni ścieków na terenach poza aglomeracją Mię-
dzychód: 50% kosztów inwestycji, lecz nie więcej 
niż 6 000,00 zł; 

• demontaż i utylizacja pokryć dachowych zawie-
rających azbest z budynków mieszkalnych lub 
budynków niemieszkalnych (nabór wniosków od 
1 marca): 70% kosztów inwestycji, lecz nie więcej 
niż 5 000,00 zł;

• zakup i montaż paneli fotowoltaicznych jako 
urządzeń wykorzystujących odnawialne źródła 
energii: 50 % kosztów inwestycji, lecz nie więcej 
niż 5 000,00 zł;

• budowa węzła cieplnego i podłączenie nieru-
chomości do sieci ciepłowniczej: 70% kosztów 
inwestycji, lecz nie więcej niż 20 000,00 zł. 

Uwaga! Informujemy, że zgodnie z obowią-
zującymi od 2018 r. na terenie Wielkopolski 
uchwałami antysmogowymi, przyjętymi przez 
Sejmik Województwa Wielkopolskiego, korzy-
stanie w celach grzewczych z tzw. bezklaso-
wych kopciuchów możliwe jest jedynie do końca 
2023 r. Osoby, które zgłosiły takie źródła ciepła 
do ewidencji (CEEB), zobowiązane są do jego 
likwidacji do końca bieżącego roku i wymiany 
na źródło spełniające wymagania ekologiczne.

Nabór  na  dotacje 
proekologiczneUWAGA JUBILACI!  

Zgłoszenia par obchodzących jubileusz 
50-lecia małżeństwa

Dystrybucja węgla w 2022

1. W 2022 roku Rada Miejska Międzychodu pracowała 
w 15 osobowym ustawowym składzie. Radni pracują 
w 5 komisjach:

• Komisja Rewizyjna – 5 radnych.
• Komisja Rozwoju i Budżetu – 11 radnych.
• Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska – 4 radnych.
• Komisja Społeczna – 6 radnych.
• Komisja Skarg, Wniosków i Petycji – 6 radnych. 

Rada Miejska na wniosek Burmistrza Międzychodu powo-
łała Komisję Doraźną ds. MOSTiR-u, która liczyła 8 rad-
nych (przewodniczącym Komisji był radny Janusz Sko-
rupa). Komisja obradowała łącznie na 7 posiedzeniach 
i 31.10.2022 roku sporządziła Sprawozdanie z działalności, 
w którym wydała wnioski.

2. W 2022 roku odbyło się 17 sesji Rady Miejskiej, w tym 
3 nadzwyczajne. Rada Miejska Międzychodu w 2022 roku 
podjęła 125 uchwał, w tym 18 w sprawie zmiany uchwały 
budżetowej, 16 zmian wieloletniej prognozy finansowej, 
16  zmian miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego, 7 w sprawie opłat, 7 w sprawie odpadów, 
6 oświatowych, 2 podatkowe, 4 pomocowe, 2 dotacjyjne, 
2 statuty, 4 programy, a pozostałe to uchwały inne. 

3. Wojewoda Wielkopolski w ramach nadzoru uchylił 
4 uchwały w sprawach:

• opłat korzystanie z przystanków,
• zryczałtowanych diet dla sołtysów,
• skarga wojewody do WSA w sprawie statutu Sołectwa 

Bielsko 18.08.2022,
• Programu współpracy gminy Międzychód z organiza-

cjami pozarządowymi.
Powyższe uchwały po usunięciu nieprawidłowości, 
zostały uchwalone i wdrożone.

4. Pisma które wpłynęły do wiadomości Rady Miejskiej:
• Starostwo w sprawie dofinansowania remontu drogi 

powiatowej nr 1727P w m. Łowyń;
• Komenda Powiatowa Policji w Międzychodzie w spra-

wie dofinansowania zakupu 2 radiowozów; 
• Gminy Dobrzyca w sprawie pomocy finansowej 

poszkodowanym w wyniku trąby powietrznej;
• SPZOZ w Międzychodzie w sprawie finansowania 

remontu oddziałów.

5. Zagadnienia omawiane na Komisji Wspólnej:
• Koncepcja budowy obwodnicy m. Kamionna 

(17.02.2022),
• Rewitalizacja linii kolejowej Międzychód – Szamotuły 

(10.05.2022),
• Zaopiniowanie audytu krajobrazowego Województwa 

Wielkopolskiego (6.06.2022),
• Wniosek o zajęcie stanowiska w sprawie dalszej dzier-

żawy części budynku (29.06.2022),
• Wniosek o przywrócenie stanu prawnego w sprawie 

odbioru odpadów (6.10.2022),
• Wniosek o zmianę miejsca handlu dla rolników 

w sobotę i niedzielę (3.10.2022).

6. Frekwencja na sesjach wyniosła 93,0%. W 8 sesjach 
uczestniczyli wszyscy radni, w 4 sesjach nieobecny 
był 1 radny, w 2 sesjach nieobecnych było 2 radnych, 
w 2 sesjach nieobecnych było 3 radnych, a w 1 sesji nie-
obecnych 4 radnych.
We wszystkich sesjach uczestniczyli Radni: Dariusz 
Nowak, Janusz Skorupa, Ryszard Sulej, Wojciech Szycho-
wiak, Antoni Taczanowski i Karolina Wicenty. 

7. Radni złożyli 11 interpelacji i 1 zapytanie. Największą 
liczbę interpelacji złożyła Radna Karolina Wicenty – 7, 
Radny Ryszard Sulej – 3 i jedno zapytanie oraz Radny Piotr 
Ciesielski – 1.

8. Przedstawiciele Rady Miejskiej są członkami organów 
gminny i powiatowych:

• Radny Jacek Barkowski – Społeczna Rada SP ZOZ,
• Radny Antoni Taczanowski – Rada Seniorów,
• Radny Ryszard Sulej – Komisja Mieszkaniowa,
• Radny Wojciech Mamet – Powiatowa Rada Rynku Pracy.

Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej
Ryszard Sulej
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Ochotnicze Straże Pożarne to nie tylko sprzęt i pojazdy ratowni-
czo-gaśnicze, to przede wszystkim ludzie, mieszkańcy – ochot-
nicy, to tradycja, wrażliwość na los drugiego człowieka. To także 
bezinteresowna gotowość do niesienia pomocy w sytuacjach 
zagrożenia. Za codzienną gotowość do niesienia pomocy wszyst-
kim potrzebującym - dziękujemy.

W dniu 16 grudnia 2022 r. w świetlicy wiejskiej w Dormowie odbyło się 
posiedzenie Zarządu Oddziału Gminnego Związku Ochotniczych Straży 
Pożarnych RP w Międzychodzie. W obradach uczestniczyli prezesi oraz 
naczelnicy poszczególnych jednostek OSP z gminy Międzychód oraz 
zaproszeni goście m.in: Burmistrz Międzychodu Krzysztof Wolny, Sekre-
tarz Gminy Tomasz Rucki i Komendant PSP Mariusz Trajnowski.
Podczas spotkania przedstawiono sprawozdanie z działalności w mijają-
cym 2022 roku oraz środki jakie wydatkowano z budżetu gminy i pozy-
skano z dotacji na cele ochrony przeciwpożarowej i zarządzania kryzy-
sowego, a było to łącznie 2 023 200,00 zł. Następnie Prezes Oddziału 
Miejsko-Gminnego ZOSP RP w Międzychodzie Zbigniew Dziubiński 
przedstawił informacje dotyczące bieżącej działalności jednostek OSP, 
ustalone zostały dalsze kierunki działania oraz przedsięwzięcia i inwesty-
cje do realizacji w 2023 r. 

Głos zabrali także zaproszeni goście, składając życzenia z okazji zbli-
żających się świąt Bożego Narodzenia oraz Nowego Roku. Burmistrz 
wręczył drobne podarunki oraz listy gratulacyjne przedstawicielom 
jednostek OSP. Później zebrani podzielili się opłatkiem i złożyli życze-
nia świąteczno-noworoczne. Na koniec Stowarzyszenie Koło Gospodyń 
Wiejskich ,,DORMOWIANKI’’ zaprosiło wszystkich do skosztowania swo-
ich wyrobów.

Zakupy sprzętu i wyposażenia, dotacje i przekazania sprzętu: jednostki 
OSP z terenu Gminy Międzychód wyposażone zostały m.in. w:

• 2 piły do drewna STIHL,
• 1 piłę ratowniczą STIHL,
• 2 radiotelefony przenośne Motorola DP 4600E,
• 6 ubrań specjalnych PREDATOR,
• 6 ubrań koszarowych z butami KDS,
• łódź ratowniczą WHALY i kajak ratowniczy,
• 5 agregatów prądotwórczych, w tym 3 trójfazowe.

Środki wydatkowane z budżetu gminy na cele ochrony przeciwpożarowej 
i zarządzania kryzysowego (2 023 200,00 zł), w tym m.in.:

• Modernizacja remizy OSP Lewice – 1 200 000,00 zł,
• Dotacje – 92 180,00 zł,
• Zakup i przekazanie 3 agregatów – 39 500,00 zł,
• Syreny alarmowe elektroniczne – 59 532,00 zł,
• Ekwiwalenty za udział w działaniach ppoż. – 59 000,00 zł,
• Zarządzanie kryzysowe – wichury itp. – 16 000,00 zł,
• Zakupy paliwa (od stycznia do listopada) – 39 000,00 zł,
• Wynagrodzenie konserwatorów (od stycznia do listopada) – 40 310,00 zł,
• Zakupy części i drobnego wyposażenia – 31 500,00 zł,
• Zakup energii i ciepła – 25 300,00 zł,
• Naprawy i remonty – 35 200,00 zł,
• Ubezpieczenia strażaków i pojazdów – 25 300,00 zł,
• Wykonanie przyłączy do agregatów prądotwórczych – 21 954,00 zł. 

Podsumowanie roku 2022 w OSP
Podsumowanie wydatków związanych z finansowaniem 

 ochrony przeciwpożarowej w roku 2022

Kilka słów o oszczędności oświetlenia
Zimowe miesiące przebiegają pod znakiem oszczędnościowego wyłącza-
nia nocą oświetlenia ulicznego w naszej gminie oraz rezygnacji z dużych 
świątecznych iluminacji miasta. Wymusiły to na nas zmieniające się dra-
stycznie na niekorzyść stawki cenowe, jak również np. konieczność zabez-
pieczenia ogrzewania dla mieszkańców, na co zdecydowaliśmy przekazać 
do Spółki MPEC kwotę 1 miliona złotych. Kolejne duże pieniądze – 
2,5 miliona złotych – pod koniec roku zdecydowaliśmy dołożyć do bardzo 
ważnej inwestycji – budowy drogi do Piłki, na którą uzyskaliśmy dofinan-
sowanie z listy rezerwowej Programu „Polski Ład” (inne gminy się kolejno 
wycofywały, gdyż nie miały środków na udział własny w projektach). 
Wiem, że nocne ciemności wzbudzają kontrowersje. Ale z drugiej strony 
dają oszczędności zużycia energii elektrycznej, które szacujemy na około 
40 procent. Na bieżąco monitorujemy z policją poziom bezpieczeństwa 
i nie stwierdzamy zwiększenia zdarzeń niebezpiecznych w porównaniu 
z okresem analogicznym. 
Przypomnę, że mamy na utrzymianiu 7 przedszkoli, gminny żłobek, 4 szkoły 
podstawowe, ŚDS – tu z budżetu gminnego skokowo wzrosły koszty utrzy-
mania, wzrosły też wydatki na płace kadry (pedagogicznej i niepedago-
gicznej). Inne gminy mają po 1–2 przedszkola, żłobków wcale, ani takich 
obiektów jak Środowiskowy Dom Samopomocy. Żeby nas na to było stać, 
dla dobra naszych mieszkańców trzeba było znaleźć w budżecie środki. 
Dodajmy, że u nas klasy szkolne nie przekraczają liczebności 25 uczniów, 
nie rezygnujemy z darmowej nauki pływania, darmowego pobytu dzieci 
w przedszkolach czy dotacji proekologicznych. Nadal realizujemy wiele 
inwestycji, o których można przeczytać na kolejnych stronach „Informa-
tora”. W pełni rozumiem, że poczucie bezpieczeństwa mieszkańców się 
zmniejszyło. Jestem jednakże przekonany, że podjęte działania pozwalają 
na dalszy zrównoważony rozwój naszej gminy pomimo niesprzyjających 
zmian czynników zewnętrznych.

Burmistrz Krzysztof Wolny
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Szanowni mieszkańcy gminy Międzychód, 
właśnie upłynął ósmy rok odkąd, dzięki Państwa zaufaniu, mogłem objąć 
urząd Burmistrza Międzychodu. 
Przez kolejny rok zmagaliśmy się z zewnętrznymi trudnościami, które odbijały 
się nie tylko na życiu rodzinnym i gospodarce, ale także na funkcjonowaniu 
naszej gminy. Wojna za naszą wschodnią granicą przyćmiła pandemię. Kry-
zys uchodźczy postawił przed nami nieoczekiwanie zupełnie nowe wyzwa-

nia, z którymi poradziliśmy sobie dzięki współpracy i zaangażowaniu nie tylko Urzędu, ale też BPiCAK, OPS, szkół, 
naszego miasta partnerskiego Ostricourt i bardzo wielu ludzi o dobrych sercach, pomagających jak tylko się dało. 
Za to serdecznie dziękuję! 
Z zeszłorocznego 150-milionowego budżetu gminnego około 22,9 mln zł przeznaczyliśmy na wydatki majątkowe, 
co pozwoliło na realizację szeregu ważnych inwestycji, które zebraliśmy dla Państwa w niniejszym zestawieniu.

Podsumowanie 
roku 2022

Remont pomieszczeń szatni przy 
boisku „Orlik” obok stadionu 
MOSTiR przy ulicy Sportowej 
z dofinansowaniem Urzędu 

Marszałkowskiego w ramach 
Programu „Szatnia na Medal”.

Budowa nowej wiaty pikniko-
wej w Mniszkach przy sołeckim 

placu zabaw.

Rewitalizacja placu zabaw nad 
jeziorem Miejskim – instalacja 

nowych urządzeń (dofinansowana 
z PROW przez LGD Puszcza Notecka).

We współpracy z Nadleśnictwem 
ustawiliśmy nowe tablice edukacyjne 

przy jeziorze Miejskim
oraz założyliśmy łąkę kwiatową.

Za pozyskane dofinansowanie ze 
środków Rządowego Funduszu 

Inwestycji Lokalnych zrealizowano 
kolejny etap remontu zabytkowego 

dworu w Mniszkach. 

Przebudowa i modernizacja budynku 
Przedszkola im. Kubusia Puchatka 

i Żłobka Miejskiego.

Przebudowa przejść dla pieszych 
na skrzyżowaniu ulic Ratajczaka 

i Chrobrego.

Na bezpieczeństwo publiczne 
w 2022 roku przeznaczyliśmy 

łącznie ponad 2 miliony złotych!

Przebudowa ulicy Nowej. 

Remont pomieszczeń Urzędu 
i utworzenie nowoczesnej Sali 

Obsługi (USC oraz Referatu Spraw 
Obywatelskich) wraz z dalszą 

cyfryzacją usług.

Kolejny remont pomieszczeń Centrum 
Animacji Kultury z dofinansowaniem 
Urzędu Marszałkowskiego w ramach 
Programu „Kulisy Kultury” (tym razem 

remont sceny w sali widowiskowej  
wraz z zapleczem).

Budowa i przebudowa 4 dróg gminnych w mieście i gminie (ul. Wiśniowa, droga 
przy świetlicy i droga przy stawie w Głażewie, droga przy stawie w Tuczępach)  

– dofinansowana z Rządowego Funduszu „Polski Ład”.

Miejska Spółka Komunalna Aqualift 
zrealizowała prace przy przebudowie 

i modernizacji Stacji uzdatniania 
Wody, pozyskując dofinansowanie 
Narodowego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej.

Dla bezpieczeństwa uczniów Szkoła 
Podstawowa nr 1 zainstalowała 

monitoring wewnętrzny.

Zakup agregatów prądotwórczych, 
pił, radiotelefonów, ubrań 

specjalnych i kajaka ratowniczego dla 
strażaków z OSP.

W MINIONYCH 12 MIESIĄCACH ZREALIZOWALIŚMY KOLEJNE 
GMINNE INWESTYCJE. OTO NAJWAŻNIEJSZE Z NICH:
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 ⊲ Budowa ulicy Chopina oraz budowa 
świetlicy wiejskiej w Skrzydlewie 
dofinansowane z Rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych.

 ⊲ Budowa drogi Piłka–Zamyślin 
dofinansowana z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg.

 ⊲ Zleciliśmy wykonanie dokumentacji 
odcinka ścieżki pieszo-rowerowej 
przy drodze wojewódzkiej nr 160, 
która ominie dołem drugi most na 
zalewie Warty.

 ⊲ Rozbudowa remizy OSP i przebudowa 
świetlicy w Lewicach.

 ⊲ Dzięki pozyskaniu dofinansowania  
z Programu Unijnego Polska Cyfrowa 
i środków na łagodzenie skutków 
pandemii COVID-19 („Granty 
PPGR”) aż 222 potomków osób 
zatrudnionych niegdyś w PGR-ach 
otrzymało komputery.

 ⊲ Burmistrz został laureatem 
Polskiej Nagrody Inteligentnego 
Rozwoju 2022 w kategoorii: 
Samorządowiec Przyszłości.

 ⊲ Za wspieranie gospodarki i aktywne 
poszukiwanie inwestorów gmina 
uzyskała prestiżową nagrodę „Made in 
Poland” na III Kongresie w Berlinie.

 ⊲ Na wspieranie zadań proekologicznych 
przeznaczyliśmy ponad 462 tys. zł, 
udzielając dofinansowania do 147 
wniosków (piece gazowe, instalacje 
fotowoltaiczne, piece piątej generacji, 
przydomowe oczyszczalnie ścieków, 
pompy ciepła, przyłącza do kanalizacji).

 ⊲ wydatki na kluby sportowe 
i stowarzyszenia sięgnęły kwoty 
1mln 350 tys. zł, (w tym na wynajem 
obiektów sportowych 500 tys. zł.)   

 ⊲ Dużym wyzwaniem w 2022 roku był 
napływ uchodźców z napadniętej 
przez Rosję Ukrainy. Zorganizowaliśmy 
punkt recepcyjny, sprawną dystrybucję 
darów i pomoc społeczną. Punkt 
w Urzędzie wydawał dokumenty 
osobiste i nadawał numery PESEL. 
Dla dzieci znaleźliśmy miejsca 
w przedszkolach i szkołach, a Ośrodek 
Pomocy Społecznej włączył pomoc 
uchodźcom do swoich zadań. 
Burmistrz zorganizował także Targi 
Pracy. Przydały się dwa transporty 
darów przywiezionych z naszego 
miasta partnerskiego we Francji. 
Pomoc płynęła i nadal płynie od wielu 
osób o otwartych sercach, od firm 
i organizacji. Mogę z dumą powiedzieć, 
że nikt potrzebujący nie został 
bez pomocy.

 ⊲ Dofinansowaliśmy Spółkę MPEC kwotą 
1 mln. zł. na zakup opału, aby zapewnić 
bezpieczeństwo energetyczne na 
okres zimowy.

 ⊲ Dzięki naszemu wsparciu w wysokości 
415 tys. zł dla spółki PKS Poznań, 
zostały utrzymane przewozy 
pasażerskie na terenie gminy i powiatu 
międzychodzkiego (od roku 2019 
przeznaczyliśmy na ten cel łącznie  
1 mln.071 tys. zł).

 ⊲ Przebudowę pomieszczeń w SPZOZ na 
potrzeby laboratorium diagnostycznego 
(250 tys. zł).

 ⊲ Budowę kanalizacji deszczowej na  
ul. Gorzyckiej (250 tys. zł). Ponieważ 
ta dotacja nie mogła być wykorzystana 
w 2022 roku, została udzielona 
ponownie w roku 2023. Prace na ulicy 
Gorzyckiej (drodze powiatowej) są 
w toku.

 ⊲ W ramach programu „WzMOCnij swoje 
otoczenie” pozyskaliśmy od Polskich 
Sieci Elektroenergetycznych dotację 
do zakupu nowej łodzi ratowniczej dla 
OSP Łowyń.

 ⊲ Pozyskaliśmy środki z NFOŚiGW na 
usuwanie odpadów z folii rolniczych.

 ⊲ Wznowiliśmy realizację programu 
„Nauka Pływania pod patronatem 
Burmistrza Międzychodu” dla 
przedszkolaków i uczniów klas I–III.

 ⊲ Dofinansowaliśmy wojewódzki program 
zabiegów in-vitro, w osobnej puli 
środków dla mieszkańców naszej gminy. 

Udzieliliśmy dotacji powiatowi na:  ⊲ Przedszkole specjalne  
(ok. 38 tys. zł).

 ⊲ Udzieliliśmy dotacji do inwestycji 
Komendy Powiatowej Policji na 
remont pomieszczeń oraz zakup 
samochodu (100 tys. zł).

 ⊲ Udzieliliśmy dotacji Komendzie 
Powiatowej Państwowej Straży 
Pożarnej na modernizację 
systemu łączności radiowej  
(100 tys. zł).

Wszystkim Mieszkańcom gminy życzę,

aby Nowy Rok przyniósł spełnienie wszystkich marzeń, 

w tym najważniejszego – o pokoju i bezpieczeństwie 

na co dzień i powrocie do tak utęsknionej normalności!

Niech najbliższy czas da Wam pomyślność, 

zdrowie, dużo radości i przyjaciół wokół!

Krzysztof Wolny 

Burmistrz Międzychodu

ROZPOCZĘTE ZOSTAŁY PRACE, KTÓRE ZOSTANĄ 
UKOŃCZONE W BIEŻĄCYM ROKU (2023) 

SUKCESY I WYZWANIA

 ⊲ Za prowadzenie nowoczesnej polityki 
oświatowej Gmina została laureatem 
11 edycji ogólnopolskiego Konkursu 
„Samorządowy Lider Edukacji”.
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Jak doszło do zawarcia Traktatu Wersalskiego?
Włączenie się USA w czerwcu 1917 r. do wojny 
przeciwko państwom centralnym i podjęta 
w  II połowie sierpnia 1918 r. zwycięska kontrofen-
sywa państw ententy, doprowadziły wreszcie do 
znaczącego przełomu. Poprzedziły go mnożące 
się klęski, sprzymierzonych z Niemcami Austro-
-Węgier i  w  rezultacie nasilenie się ruchów naro-
dowowyzwoleńczych w całej rozpadającej się 
monarchii habsburskiej. W rezultacie już 14 paź-
dziernika 1918  r. Austro-Węgry zostały zmuszone 
do wycofania się z wojennych zmagań. Walki od 
tego momentu kontynuowały już tylko Niemcy, któ-
rych całkowita kapitulacja stała się kwestią nieod-
ległego czasu, zwłaszcza w sytuacji nasilających 
się problemów wewnętrznych, jak bunt maryna-
rzy w Kilonii czy inspirowane przez komunistów 
powstania w Bawarii i Berlinie. 
Rozejm, podpisany w Compiegne, 11  listopada 
1918 r. oznaczał zakończenie trwającego od 28 lipca 
1914 r. zbrojnego konfliktu. W jego efekcie straciło 
życie łącznie, po obu stronach, ponad 8,5 miliona 
żołnierzy. Niemal 30 milionów leczyło się w następ-
nych latach z odniesionych ran, spośród których aż 
7 milionów doznało trwałego uszczerbku na zdro-
wiu. Na niesłychaną dotąd skalę ucierpiała też lud-
ność cywilna. W wyniku używania broni chemicznej 
(śmiercionośnych gazów bojowych) a także głodu 
i chorób straciło życie niemal 5 milionów cywilów. 
W tym ostatnim przypadku te ofiary dotyczyły ludzi 
żyjących poza terytorium państwa, które tą wojnę 
wywołało, czyli Niemiec. 
Tak niszczycielskiej wojny nigdy wcześniej 
nie było...
Tak, dlatego też zwycięskie państwa przygoto-
wując warunki pokoju zmuszone były wziąć pod 
uwagę nie tylko te przerażające liczby, lecz także 
spowodowane wojną zmiany obrazu politycznego 
Europy i świata. Z jednej strony doszło przecież 
do rozpadu wielkich europejskich państw: carskiej 
Rosji i monarchii austro-węgierskiej, z drugiej – do 
powstania nowych lub odrodzenia się dawnych 
państw narodowych. Niemcy, choć także prze-
stały być cesarstwem, w aktualnej sytuacji miały 
ponieść, egzekwowane przez zwycięzców, nie 
tylko finansowe konsekwencje rozpętanej przez 
siebie wojny.
Od zwycięskich sojuszników, a więc Francuzów, 
Brytyjczyków i Amerykanów – oczekiwano zapro-
jektowania nowej Europy, choć nie ulegało wątpli-
wości, że nie będą tej sprawy widzieć jednakowo. 
Głównie Anglicy, ale też państwa wybijające się 
właśnie na niepodległość, sugerowały zorganizo-
wanie konferencji pokojowej w jakimś neutralnym 
miejscu (np. w szwajcarskiej Genewie). Za sprawą 
Francji, która ponosiła w minionych 4 latach główny 
ciężar walki z Niemcami zdecydowano, by to ona 
właśnie stała się gospodarzem konferencji poko-
jowej. Przekonywujący okazał się argument wysu-
nięty przez premiera Clemenceau przypominający, 
że nie gdzie indziej – a właśnie w Wersalu, 18 stycz-
nia 1871 r. te same butne Niemcy, wówczas po zwy-
cięskiej dla nich wojnie przeciwko Francji, ogłosiły 

się imperialnym cesarstwem, z ambicją przejęcia 
panowania nad światem. Ten argument zwyciężył: 
obrady konferencji rozpoczęły się w Wersalu, na 
dodatek dokładnie w 48 rocznicę tamtego wyda-
rzenia, przypominając, że to wyrachowane, wiel-
komocarstwowe niemieckie kalkulacje (Bismarcka) 
doprowadziły do wybuchu, zakończonej właśnie 
straszliwej wojny.
Co Traktat Wersalski oznaczał dla Europy? 
Na rok przez rozpoczęciem obrad w Wersalu, 
8 stycznia 1918 r. prezydent USA Woodrow Wilson, 
przedstawił w Kongresie, ujęty w 14 punktów, pro-
gram działań, mający zapewnić pokój na świecie 
po I wojnie światowej, usunąć niesprawiedliwo-
ści, dopuścić do głosu małe narody i ukarać win-
nych wojny. Zamierzał on też stworzyć organiza-
cję w ramach której możliwe byłoby rozstrzyganie 
sporów i rozwijanie międzypaństwowej współ-
pracy. Członkowie tej organizacji, nazwanej Ligą 
Narodów, mieli nawzajem gwarantować sobie 
niepodległość. 
Traktat Wersalski z lepszym lub gorszym skut-
kiem podjął próbę uregulowania nowego stanu 
rzeczy. Na mapie politycznej Europy pojawiły się: 
Polska, Czechosłowacja, Węgry, Austria i  Zjedno-
czone Królestwo Serbów, Chorwatów i Słoweń-
ców (późniejsza Jugosławia), Finlandia, Estonia, 
Łotwa i Litwa. Tym jednak, co naprawdę określiło 
skutki postanowień wersalskich, zresztą nie tylko 

dla Europy, okazały się decyzje w sprawie Nie-
miec. Dzisiaj z perspektywy czasu wiemy, jak tylko 
pozornie gwarantowały one pokój i jak musiały być 
w istocie chybione, pozostając na dodatek w wielu 
punktach „na papierze”, skoro już po 20 latach, 
ponownie z winy tych samych Niemiec, doszło do 
kolejnej światowej wojny, wielokrotnie przewyż-
szającej okropnością zdarzenia z lat 1914–1918. 
Warto przy tym pamiętać, że obraz powojennej 
Europy był też skutkiem wewnętrznych wydarzeń 
w Rosji, gdzie gwałtowne niepokoje doprowadziły 
do obalenia caratu, a wkrótce potem (przy wydat-
nej pomocy Niemców), do bolszewickiego prze-
wrotu pod przywództwem Lenina. Już 16 kwietnia 
1922 r., w Rapallo k. Genui, Sowiecka Rosja zawarła 
tajny układ z Niemcami (z klauzulą o współpracy 
wojskowej), zlekceważony przez niedawnych zwy-
cięzców, będąc – jak się okazało – poważnym kro-
kiem do demontażu ładu wersalskiego.
Skoro w Wersalu uznano pełną odpowiedzialność 
Niemców za wybuch zakończonej właśnie wojny, 
Europa patrzyła w swoją przyszłość względnie 
spokojnie. Oprócz obciążenia obowiązkiem wypłat 
reparacji wojennych w wysokości aż 132 mld marek 
w złocie, mocą zorganizowanych plebiscytów, zie-
mie znajdujące się dotąd w granicach niemiec-
kiego terytorium miały zostać zmniejszone niemal 
o 10%. Francja przejęła Alzację i Lotaryngię, Cze-

chosłowacja kraj hulczyński na Górnym Śląsku. Pol-
sce przyznano Wielkopolskę. W innych miejscach 
– na Górnym Śląsku, Warmii, Mazurach i Powiślu, 
w Szlezwiku i okręgu Eupen-Malmedy – zarzą-
dzono plebiscyty, w których ludność miała wypo-
wiedzieć się na temat przynależności państwowej. 
Po przeprowadzeniu głosowania większość kwe-
stionowanych obszarów weszła w skład odpo-
wiednio Polski, Danii i Belgii. Gdańsk wraz z przyle-
głymi terenami został ogłoszony Wolnym Miastem 
pod zarządem Ligi Narodów. Podobny los spotkał 
Terytorium Saary, gdzie po piętnastu latach miano 
zorganizować plebiscyt w sprawie przynależności 
państwowej. Niemcy utracili za to inny port bałtycki 
– Kłajpedę, która po okresie przejściowej kontroli 
francuskiej, weszła ostatecznie w skład państwa 
litewskiego. 
Twarde warunki pokojowe, którym zresztą na 
tym etapie, bezskutecznie sprzeciwiła się Anglia, 
wywołały w Niemczech oburzenie. Tamtejsze spo-
łeczeństwo, właściwie zgodnie i bez względu na 

opcje polityczną uważało, że nałożenie tak ogrom-
nej kary jest głęboko niesprawiedliwe. Fakt wła-
snej wojennej klęski nie docierał do ich świadomo-
ści. Niemiecka armia, co poświadczali wracający 
do domów żołnierze, bynajmniej nie została roz-
bita. W żadnym też momencie działania wojenne 
nie toczyły się na niemieckim terytorium. Przez 
kraj przetaczała się więc fala wyrażających sprze-
ciw demonstracji. Na chęci odwetu za doznane 
upokorzenie wyrosła niebawem popularność 
Adolfa Hitlera, nawołującego do rewanżu za trak-
tat wersalski.
A co Traktat oznaczał dla Polski?
Przede wszystkim oznaczał powrót niepodległo-
ści. Dzięki paryskiej konferencji i 13-temu punk-
towi deklaracji Wilsona, Polska reprezentowana 
przez Ignacego Paderewskiego i Romana Dmow-
skiego usankcjonowała swoje odrodzenie. Otrzy-
mywała Pomorze Wschodnie bez Gdańska i pra-
wie całą Wielkopolskę. Na Górnym Śląsku, Warmii 
i Mazurach miały być przeprowadzone plebiscyty. 
Dopiero ich wynik miał przesądzić o dalszych 
losach tych terenów. Obok traktatu wersalskiego 
delegacja polska podpisała tak zwany "mały trak-
tat wersalski" – zobowiązujący ją do ochrony praw 
mniejszości narodowych. 
Dzień 11 listopada 1918 r., czyli dzień rozejmu 

Gość numeru

Międzychód, nie Birnbaum
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z Compiègne, został wiele lat później ustawą z dnia 23 kwietnia 1937 r. ogło-
szony świętem narodowym. Niestety był nim bardzo krótko. Nieco ponad dwa 
lata później Polska ponownie straciła niepodległość, odzyskując ją w pełni 
dopiero po upadku komunizmu w 1989 r. Przypomnę, że już w 1945 zniesiono 
„Święto 11-listopada”, ustanawiając tzw. Narodowe Święto Odrodzenia Pol-
ski – w rocznicę ogłoszenia Manifestu PKWN (22 lipca). Święto 11 Listopada 
pod nazwą „Narodowe Święto Niepodległości” zostało przywrócone jesz-
cze w komunistycznej Polsce, ustawą z 15 lutego 1989 r., przez Sejm PRL. 
Obecnie wykorzystywane jest przede wszystkim przez polskich nacjonalistów 
(Młodzież Wszechpolską i Obóz Narodowo-Radykalny), niestety w mojej opi-
nii znaczone promowaniem faszyzmu, antysemityzmu, rasizmu i homofobii. 
Osobiście jestem zdania, że święto niepodległości III RP powinno być obcho-
dzone w dniu 4 czerwca, w którym to dniu, w 1989 r. jak określiła to ówcześnie 
aktorka Joanna Szczepkowska, skończył się w Polsce komunizm. 
Co traktat oznaczał dla Międzychodu? Co zawdzięczamy porozumieniu, 
a co nie zostało w nim rozwiązane?
Międzychód decyzją wersalskiego traktatu rzeczywiście przyznany został Pol-
sce. Jednak przez dość długi czas, bo niemal cały rok, fakt ten pozostawał na 
papierze. Niemcy nie zamierzali pogodzić się ze stratą ziem znajdujących się 
formalnie w ich rękach. Wybuch Powstania Wielkopolskiego miał za zadanie 
ostateczne przekonanie członków zwycięskiej Ententy o polskim charakte-
rze tej dzielnicy. Kierująca powstaniem Polska Organizacja Wojskowa Zaboru 
Pruskiego nie miała wątpliwości, że powstanie przyniesie reakcje strony nie-
mieckiej. Berlin – z pewnością zaskoczony tempem i skutecznością działań sił 
powstańczych – miał jednak wewnętrzne problemy w postaci komunistycz-
nego powstania (Powstanie Spartakusa). Udało się je zdusić zdecydowaną 
akcją korpusów ochotniczych, tzw. Freikorpsów, które w dalszej kolejności 
miały zostać skierowane przeciwko polskim powstańcom. Nie udało się to 
jednak przywódcom Republiki Weimarskiej, ostatecznie zmuszonym do pod-
pisania (16 lutego 1919 r.) rozejmu w Trewirze. Rozszerzał on na Wielkopolskę 
rozejm z Compiègne. Wyniki Powstania przekonały delegatów obradującej 
już w Paryżu konferencji pokojowej, że większość mieszkańców regionu opo-
wiada się za Polską. Uzgodnioną w Trewirze polsko-niemiecka linię demarka-
cyjną, tylko z niewielkimi zmianami potwierdzono w Traktacie Wersalskim. De 
facto dzielnica ta, dzięki militarnym sukcesom powstańców, była już zresztą 
w momencie jego ogłoszenia w polskich rękach. Jednak nie cała. W 1919 r. 
powstańcom nie udało się zdobyć miasta, w którym Polacy nie stanowili więk-
szości, choć ciężkie walki toczono pod pobliskim Zatomiem Starym, Kolnem 
i Kamionną. W okresie zaborów władze pruskie popierały osadnictwo tutaj 
rodowitych Niemców, których liczba w drugiej połowie XIX  w. gwałtownie 
wzrosła, stanowczo sprzeciwiając się teraz perspektywie włączenia miasta 
(nazwanego przez Prusaków Birnbaum) w granice Rzeczpospolitej. Decydu-
jąc o przebiegu granicy w tym miejscu autorzy „traktatu”, nie mieli możliwości 
rozwiązać wszystkich problemów. Musieli brać pod uwagę różne czynniki, nie 
tylko ten etniczny. Należało mieć np. na uwadze sieć powiązań komunika-
cyjnych, zawłaszcza kolejowych, co w przypadku Międzychodu okazało się 
bardzo istotne. Z braku możliwości poprowadzenia w tych okolicach natural-
nej granicy, należało ją w terenie oznaczyć słupami granicznymi, ze świado-
mością, że ta wyrysowana na mapach propozycja nie będzie uwzględniała 
lokalnych uwarunkowań, np. własnościowych. Ostatecznie miasto i jego oko-
lice znalazły się w granicach Polski dopiero 17 stycznia 1920 r., a praktycznie 
dużo później, po szczegółowym wytyczeniu granicy przez specjalną komisję. 
Dodam tylko, że Gorzów i jego okolice w latach międzywojennych pozostały 
w granicach Niemiec i do Polski trafiły dopiero po zmianach wywołanych hitle-
rowska klęską w 1945 r.
Czy i dzisiaj są widoczne konsekwencje postanowień traktatowych?
Gdy chodzi o Polskę postanowienia Traktatu Wersalskiego całkowicie prze-
kreśliła II wojna światowa i niemiecko-sowiecka agresja. Nieco inaczej, bo 
właśnie nawiązując do postanowień wersalskich, przedstawia się historia 
terenów Alzacji i Lotaryngii. Przypomnijmy, że mocą traktatu wersalskiego 
ziemie te powróciły w skład Francji. Jednak po jej zajęciu przez Wehrmacht 
w 1940, zostały one ponownie przyłączone do Niemiec, czyli III Rzeszy. Po 
zakończeniu wojny w 1945 r., terytorium to powróciło do Francji i do dzisiaj 
pozostaje w jej granicach. Obecnie jest częścią regionu Grand Est ze stolicą 
w Strasburgu. Nieco inaczej potoczyły się losy obszaru Saary. W 1920 roku 
został on odłączony od Niemiec i przekazany na 15 lat pod zarząd Ligi Naro-
dów. Po upływie tego okresu 17 stycznia 1935 r. na rozkaz Hitlera wkroczyły 
tam niemieckie oddziały i formalne włączyły je do Niemiec. W przeprowadzo-
nym w 1935 roku referendum zdecydowana większość mieszkańców Saary, 
ponad 90%, opowiedziała się za pozostaniem w granicach Niemiec.
Po II wojnie światowej w stosunku do obszaru Saary zastosowano podobne 
rozwiązanie jak 1920 r. Zaczął stanowić on jakby osobne państwo o nazwie 
Protektorat Saary, pozostając pod francuską kontrolą. Po 10 latach, podjęto 
w Paryżu decyzję o oddaniu tego obszaru Republice Federalnej Niemiec. 

Stało się to jednym najistotniejszych argumentów na drodze niemiecko-francu-
skiego porozumienia, zapoczątkowującego europejskie procesy integracyjne.
Bohater Pana ostatniej książki urodził się właśnie w uksztaltowanej przez 
Traktat Wersalski Wielkopolsce, czy może go Pan nam przybliżyć?
W książce tej, którą zatytułowałem „Imiennik Lenina”, przedstawiam niezwy-
kłe losy syna poznańskiego nauczyciela, Stanisława Ziomka, zdeklarowanego 
komunisty. Nie znajdując w uwolnionym już od Niemców Poznaniu ludzi podzie-
lających jego poglądy, przeniósł się do Warszawy. Poznał tam swoją przyszłą 
żonę, Zofię, która w 1923 r. urodziła ich pierwsze wspólne dziecko. Nadali mu 
imię Włodzimierz, pomimo nalegań Stanisława, by w akcie urodzenia pierwo-
rodnego syna użyto w polskiej transkrypcji rosyjskiego odpowiednika tego 
imienia, czyli Wladimir. Chciał w ten sposób uczcić wodza bolszewickiej rewo-
lucji – Lenina. Ta fascynacja „komunistycznym rajem” – jak Stanisław Ziomek 
określał państwo powstałe w wyniku bolszewickiej rewolucji, spowodowała 
niebawem ich wspólny, zakończony tragicznie wyjazd do ZSRR. Włodzimierza 
Ziomka, noszącego wówczas inne nazwisko, poznałem przypadkowo wiele 
lat później w podgorzowskiej wsi Marwice, gdzie w latach 90-tych prowadzi-
łem polsko-niemiecki „Dom ponadgranicznych dyskusji historycznych”. On 
zaś, czyli Włodzimierz Ziomek, właśnie w tej wsi, pod koniec wojny, ówcze-
śnie w mundurze czerwonoarmisty, zdecydował się na dezercję… Przez wiele 
wieczorów opowiadał mi fascynującą, momentami wręcz sensacyjną historię 
swojego życia. Zdecydowałem się, już po jego śmierci, upublicznić ją w nieco 
zbeletryzowanej formie, by czytelnicy mogli lepiej zrozumieć rzeczywistość 
państwa Stalina. 
Z Witoldem Pronobisem rozmawiał prof. UAM dr hab. inż. Piotr Kwiatkiewicz

Dr Witold Pronobis (ur. 1947) – historyk, publicysta, dziennikarz. Autor pod-
ręcznika najnowszej historii Polski i świata, z którego powszechnie uczono 
się dziejów XX w. w pierwszych latach po upadku komunizmu oraz książek 
Generał „Grot”. Kulisy zdrady i śmierci oraz Imiennik Lenina.

Studiował historię na Uniwersytecie Mikołaja Kopernika w Toruniu, gdzie od 
1970 r. był pracownikiem naukowym i nauczycielem akademickim. 

Od 1983 r. redaktor programowy i kierownik działu Polish Independent Press 
Unit w Radiu Wolna Europa. Stworzył tam największy zbiór polskich wydaw-
nictw podziemnych poza granicami kraju. Redagował artykuły ukazujące się 
cyklicznie pod tytułem Polish Independent Press Review, które dotyczyły ana-
lizy zjawisk tzw. „drugiego obiegu”. Był autorem licznych udokumentowanych 
audycji historycznych, m.in. o zbrodni katyńskiej i wymianie listów pomię-
dzy episkopatami polskiego i niemieckiego Kościoła Katolickiego w 1965. 
Współpracował z paryską Kulturą, Zeszytami Historycznymi i innymi polskimi 
wydawnictwami emigracyjnymi (Widnokrąg, Libertas, Puls) oraz podziemnymi 
w kraju. W latach 1999–2009 prowadził w Marwicach ośrodek pod nazwą 
Miejsce Spotkań i Dialogu Ponadgranicznego.
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W niedzielę 4 grudnia 2022 koncertem pod hasłem „Muzyka jest 
sercem życią” mieliśmy przyjemność świętować jubileusz dzia-
łalności Zespołu Wokalnego FinArt pod kierownictwem artystycz-
nym Teresy Cichosz. Ten zespół to grupa młodych, kreatywnych 
ludzi, dla których kontakt z muzyką jest przede wszystkim wielką 
życiową przygodą. To połączenie finezji i artyzmu, które tworzy 
nazwę zespołu: FinArt. 
W skład zespołu wokalnego wchodzą wybrane solistki Akademii Piosenki:  
Urszula Kotyńska, Anna Paech, Alicja Stefanowska, Wiktoria Troszczyńska, 
Wiktoria Wicenty.
Zespół wokalny FinArt swoją działalność rozpoczął w 2016 r. w Bibliotece 
Publicznej i Centrum Animacji Kultury w Międzychodzie, gdzie kształci swój 
warsztat wokalny pod kierownictwem Teresy Cichosz po dziś dzień. Zespół 
wykonuje bardzo zróżnicowany repertuar 3- i 4-głosowy. Są to pieśni patrio-
tyczne, piosenki bluesowe, rockandrollowe, popowe, kolędy i pastorałki 
oraz muzyka gospel. W okresie 5 lat swej działalności zespół zrealizował 
wiele montaży słowno-muzycznych. 
Jubileusz istnienia był idealną okazją do zaprezentowania walorów muzycz-
nych, głosowych  i aranżacyjnych Zespołu z Instruktorką na czele! Wspa-
niałe widowisko, zróżnicowany repertuar koncertowy, wyśmienita atmosfera 
… czego chcieć więcej? 
Życzymy Wam STO LAT trwania Waszej pasji do muzyki i wspaniałej 
scenicznej przyjaźni!

BPiCAK Międzychód
fot.: archiwum BPiCAK, A. Sawala

Najpiękniejsze piosenki filmowe rozbrzmiały w sali widowiskowej Biblio-
teki Publicznej i Centrum Animacji Kultury w Międzychodzie w niedzielę 
20  listopada. Soliści Studia Piosenki pod muzycznym przywództwem Ewy 
Gajewskiej-Kiepury w zjawiskowy sposób zaprezentowali piosenki z zna-
nych kadrów filmów, również tych bardzo współczesnych, które goszczą na 
platformach streamingowych. Wykonania młodych Artystów w różnych aran-
żacjach przyprawiły zebranych gości o „muzyczne ciarki” a co za tym idzie 
finalnie o oklaski na stojąco! Dziękujemy Solistom ze ogrom pracy, który wło-
żyli w realizację tego jakże pięknego przedsięwzięcia. Wkrótce nowe pro-
jekty – czekamy na nie z niecierpliwością.

BPiCAK Międzychód
fot.: archiwum BPiCAK, A. Sawala

W niedzielę 27 listopada mieliśmy przyjemność ponownie gościć po 3 latach 
na deskach Biblioteki Publicznej i Centrum Animacji Kultury Orkiestrę Pol-
skiego Radia Amadeus z Poznania pod batutą Anny Duczmal-Mróz w pro-
gramie: Piotr Moss – Concerti Piccoli per la Maestra o wyraźnie ironicznym 
zabarwieniu, gdzie muzycy grając lekko „wygłupiają się” oraz Modest Musor-
gski, Agnieszka Duczmal – Obrazki z wystawy – ilustracyjne miniatury inspiro-
wane malarstwem. Koncert poprowadziła Gabriela Ułanowska – publicystka, 
dziennikarka, która doskonale wprowadziła zebraną publiczność w klimat 
wybranego repertuaru dla Międzychodzian „Z klasyką muzyczną na wesoło”. 
To było iście wyśmienite widowisko muzyczne! Dziękujemy!

BPiCAK Międzychód
fot.: archiwum BPiCAK, A. Sawala

Pięciolecie Zespołu wokalnego FinArt

Kadr i piosenka Koncert Orkiestry Kameralnej
Polskiego Radia Amadeus
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Zorganizowaliśmy 9 plenerowych imprez:

10 KWIETNIA IX Konkurs na Najlepszą Babę 
Wielkanocną

14–15 MAJA Majówka na szlaku

4 CZERWCA Rajd Tropem Znaczka Turystycznego

2 LIPCA Sobota z rękodziełem: Instrumenty – 
u nas wszystko gra

23 LIPCA Sobota z rękodziełem: Drewno – 
będzie w dechę

6 SIERPNIA Spichlerz Letnich Plonów 

20 SIERPNIA Sobota z rękodziełem: Zabawki – 
poczuj się jak dziecko

18 WRZEŚNIA XVI Smażenie Powideł

18 GRUDNIA Manufaktura Świątecznych Inspiracji

Wystąpiło u nas wielu świetnych artystów: Koło 
Jana, Darek Topolski, Mantrio, Maria Załanow-
ska, Piotr Należyty, Karol Drynkowski, Happy Jazz 
Band Poznań, Żniwa, Orkiestra Prowincjonalna, 
Artur Andrus, Światowce, Chojanki. 
Podczas wydarzeń mogliśmy obejrzeć również 
spektakle teatralne: Teatr Miejsca – Robert Pory-
ziński, „Dawne zabawki ludowe w Polsce” Kapela 
Odloty, „Jak to w naszych domach bywało” Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku w Ostrorogu we 
współpracy z młodzieżą z I Liceum Ogólnokształ-
cącego im. ks. Piotra Skargi w Szamotułach.

Siedmiokrotnie prezentowaliśmy nasze Cen-
trum na dużych imprezach:

 ʸ na zaproszenie Międzynarodowych Targów 
Poznańskich uczestniczyliśmy w Targach Tury-
styki i Czasu Wolnego na „Tarczyński Arena” 
we Wrocławiu;

 ʸ 21 maja opowiadaliśmy o ginących zawodach 
na 7. Europejskiej Nocy Muzeów w Buku ;

 ʸ dwukrotnie, na zaproszenie Narodowego 
Instytutu Kultury i Dziedzictwa Wsi byliśmy wystaw-
cami niezwykle prestiżowych wydarzeń: XXXI 
Krajowej Wystawy Rolniczej w Częstochowie, 
towarzyszącej Ogólnopolskim Dożynkom Jasno-
górskim oraz Sceny Letniej z kulturą wielkopolską 
na Krakowskim Przedmieściu w Warszawie; 

 ʸ gościliśmy w Sierakowie, podczas Pikniku 
Napoleońskiego Vivat Dąbrowski i Jarmarku, 
na zaproszenie Muzeum Zamek Opalińskich 
w Sierakowie; 

 ʸ byliśmy też w Pszczewie na Rodzinnym Pik-
niku Ekologicznym Zespołu Parków Krajobra-
zowych Województwa Lubuskiego, w Ośrodku 
Edukacji Przyrodniczej w Pszczewie, w ramach 
projektu „Lubuskie EKOlogiczne”;

 ʸ na Jarmarku Bożonarodzeniowym BPiCAK na 
rynku w Międzychodzie. 

Oprócz tysięcy gości uczestniczących w wyda-
rzeniach, nasze wystawy w ciągu roku odwiedziło 
ok. 12500 turystów! Przyjęliśmy więc ok.270 grup 
zorganizowanych, a uczestnicy warsztatów zro-
bili: ponad 3500 ryczek, ponad 6000 wiklinowych 
wózków i niespełna 3000 świec z węzy! Oprócz 
tego dużym zainteresowaniem cieszyły się „Gry 
i zabawy naszych dziadków”, warsztaty pieczenia 
chleba oraz zajęcia „Co kryje stary kufer ze stry-
chu?” i „W starej szkole”, z których skorzystało 
łącznie prawie 1500 uczestników!
W mniszkowym składziku z rękodziełem przez 
cały rok można było kupić wiele unikalnych 
pamiątek od lokalnych twórców.
Na naszych stronach ukazał się film o Berach 
z Kamionny, wraz z opisem, a także artykuły: 
„Sztuka w WyobraźNI” i „Trasy tropem znaczka 
turytycznego”. Zachęcamy do lektury na naszej 
stronie: www.mniszki.pl.
Zakończył się kolejny etap rewitalizacji zabytko-
wego zespołu dworskiego na terenie Centrum 
Edukacji Regionalnej i Przyrodniczej w Mnisz-
kach. Piwnice dawnego dworu rodziny von Unruh 
zostały gruntownie wyremontowane dzięki dofi-
nansowaniu ze środków Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych: 500 tys. zł, pozyskał na to 
Urząd Gminy Międzychód. Wykonawcą inwestycji 
było Przedsiębiorstwo Budowlane MHM PAECH 
Sp. z o.o. 

Byliśmy współorganizatorami trzech wydarzeń: 
 ʸ na początku roku, wiosną odbył się V Rajd 

Szlakami Powstania Wielkopolskiego PTTK 
Oddział Szamotuły z metą w Mniszkach;

 ʸ 25 września razem z „Rajdy Dla Frajdy” zapro-
siliśmy na finałowy etap ogólnopolskiego cyklu 
„GRAND PRIX AMATORÓW NA SZOSIE – Rowe-
rem przez Polskę”, który wystartował z Mniszek;

 ʸ rok zakończyliśmy przyjmując prowadzoną 
przez Adama Wojciechowskiego („Pieszo przez 
kraj”) grupę zapalonych wędrowców.

Współorganizowaliśmy kilka czasowych wystaw 
w przestrzeniach naszego Centrum:

 ʸ wystawa zabytkowych narzędzi z kolekcji 
Tomasza Maciejewskiego;

 ʸ Kolekcja Dzwonków Mariana Łysakowskiego 
oraz zbiór szyldów Janusza Skrzypczaka (podczas 
naszych wydarzeń);

 ʸ wystawy prac zgłoszonych do konkursów 
organizowanych przez Muzeum Regionalne 
w Międzychodzie (na świąteczne ozdoby: wielka-
nocne oraz bożonarodzeniowe).
Podczas XVI Smażenia Powideł zorganizowali-
śmy dwa konkursy, które cieszyły się ogromnym 
zainteresowaniem: Cudów Twórcy – na najlepsze 
rękodzieło oraz „Jak Śliwka w Kompot” – na naj-
lepszą potrawę.

W lutym kurs na przewodników po Mniszkach 
ukończyły pozytywnie zdanym egzaminem 
4 osoby. Bardzo cieszy nas zwłaszcza to, że póź-
niej w ciągu sezonu mogliśmy korzystać z Waszych 
usług! Dziękujemy!
Wiosną rozpoczęliśmy prace nad Ścieżką Przyrod-
niczą „Dolina Kamionki”. Trasa została na nowo 
oznakowana, oczyszczona i pojawiły się pierwsze 
tablice z ciekawymi opisami. Otwarcie i pierwszy 
spacer ścieżką miał miejsce już podczas Majówki 
na Szlaku. W 2023 roku ścieżka zostanie wzboga-
cona o kilka nowych punktów i ławki.
Od lipca do września, a także w grudniu, przy 
okazji organizowanych u nas wydarzeń promo-
waliśmy lokalnych rzemieślników, rękodzielników 
oraz artystów za pomocą krótkich filmów publiko-
wanych na naszym profilu społecznościowym.
Nasza praca została zauważona nie tylko przez 
odwiedzających nas gości, ale również przez 
różne media. Dwukrotnie gościliśmy na ante-
nie TVP3 Poznań oraz Radio Poznań, a reportaż 
o nas przygotował również Polsat News i Tele-
wizja STK. Ciekawą rozmowę nagraną podczas 
XVI  Smażenia Powideł przeprowadził z nami 
Marek Gordziej z Radio Kapitał w audycji Wszyst-
kie Czapki Dobrodzieja.
Pisali o nas również podróżniczy blogerzy, a arty-
kuły o nas pojawiły się, m.in. w lokalnych mediach 
– w Informatorze Międzychodzkim, Wieściach 
Międzychodzkich, Międzychód NaszeMiasto.pl, 
Wronki NaszeMiasto.pl, naszepniewy.com.pl, Wro-
niecki Bazar oraz na portalu Region Wielkopolska 
Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej i Centrum 
Animacji Kultury w Poznaniu. Nasze imprezy pro-
mował m.in. ogólnopolski kwartalnik Kultura Wsi 
Narodowego Instytutu Kultury i Dziedzictwa Wsi, 
a informacje o wydarzeniach ukazywały się, m.in. 
na portalach – koncertomania.pl oraz kiwiportal.
pl. Dziękujemy serdecznie! 
W lutym wzięliśmy udział w akcji #wielkamirzecz 
z okazji Ogólnopolskiego Dnia Etnografii, Etnolo-
gii i Antropologii Kulturowej organizowanej przez 
Polskie Towarzystwo Ludoznawcze .
Na naszym profilu opublikowaliśmy ponad 160 
postów. Wiele z nich niosło ze sobą nie tylko 
autopromocyjną treść, ale również i wiadomości 
o tradycjach, historii, rzemiośle...
31 grudnia 2021 roku liczba polubień na naszym 
profilu wynosiła 2705 osób, a obserwowało 
nas ponad 2960. Dziś mamy 3267 polubień 
i 3511 obserwujących. Dziękujemy! 
Najważniejsze jednak, że udało nam się z Pań-
stwem spotykać tu, w Mniszkach – a to właśnie 
spotkania z ludźmi są tym, co motywuje nas do 
działania! 

#DozobaczeniawMniszkach!
CERiP Mniszki

Rok 2022 w Mniszkach
To był kolejny piękny, pracowity rok w Mniszkach. Pełen miłych spotkań, warsztatów i opowieści, wyjazdów, 
koncertów i plenerowych wydarzeń, które przyciągnęły tysiące gości! Zorganizowaliśmy 9 imprez plene-
rowych, gościliśmy wielu świetnych artystów, prezentowaliśmy nasze Centrum na 7 dużych imprezach, 
a także występowaliśmy w mediach. Zapraszamy do zapoznania się z podsumowaniem naszych działań.
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20–21.10.2022 r. 
Międzychodzki UTW wziął 
udział w Regionalnym Forum 

Uniwersytetów Trzeciego Wieku, które odbyło 
się Zamku SIMP w Rydzynie. Forum zorganizo-
wał leszczyński UTW, który uzyskał odpowiednie 
współfinansowanie z Ministerstwa Rodziny i Poli-
tyki Społecznej w ramach zadania pn. „Chcemy 
być aktywni” z Programu AKTYWNI+. W dwudnio-
wym spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele kil-
kunastu UTW z Wielkopolski oraz z województw 
lubuskiego i dolnośląskiego. W ramach dziesię-
ciominutowych wystąpień poszczególnych UTW 
głos zabrała też prezes UTW Maria Furchert. 
Całość odbywała się głównie pod hasłami „Reha-
bilitacja i sport w życiu osób starszych i aktywność 
fizyczna w profilaktyce chorób cywilizacyjnych”. 
Był też czas na inne rozmowy o aktywności senio-
rów w różnych imprezach organizowanych przez 
UTW. Gospodarz zadbał również o możliwość 
poznania historii i obiektów miejscowego Zamku. 

03.11.2022 r.
BEZPIECZNY SENIOR – pod taką nazwą odbył 
się wykład i spotkanie z przedstawicielkami mię-
dzychodzkiej policji: asp. szt. Moniką Galos i asp. 
szt.  Olgą Małecką. Przekazały one słuchaczom 
wiele informacji o ustrzeganiu się przed oszu-
stwami, jak pamiętać o swoim bezpieczeństwie. 
To wszystko poparto różnymi przykładami poka-
zanymi na udostępnionych slajdach.

08.11.2022 r.
Ponad 20 seniorów z UTW wzięło udział w wyjeź-
dzie do Tarnowa Podgórnego. Po dłuższej prze-
rwie studenci zapragnęli relaksu w tamtejszych 
wodach termalnych. Prawie dwugodzinny pobyt 
w tym obiekcie zawierał także możliwość uczest-
niczenia w prowadzonych przez miejscową 
instruktorkę różnych wodnych ćwiczeniach ze 
sprzętem. Kolejny wyjazd w następnym semestrze 
już planowany!

17.11.2022 r. 
Zgodnie z wytycznymi statutowymi Stowarzysze-
nia UTW odbyło się Walne Zebranie Członków. 
Każdy student otrzymał uprzednio (z odpowied-
nim wyprzedzeniem) zawiadomienie o terminie 
wraz z proponowanym porządkiem WZC. Po 
otwarciu zebrania Prezydium Zarządu orienta-
cyjnie stwierdziło brak wymaganego kworum do 

odbycia WZC w ustawowym terminie. Przepro-
wadzono je więc w ustawowym drugim terminie, 
co potwierdziła powołana trzyosobowa Komisja 
Skrutacyjna. Obecnych było ponad 42% z ogólnej 
listy członków, co upoważniło do odbycia WZC 
z ważnością wszystkich podejmowanych uchwał. 
To pozwoliło przystąpić do dalszego procedowa-
nia punktów porządku obrad.
Jednym z punktów było głosowanie nad wnio-
skiem o absolutorium dla ustępującego zarządu 
UTW, który otrzymał jednomyślne poparcie. 
W kolejnym głosowaniu wybrano nowy Zarząd 
UTW w składzie: Barbara Agaciak, Maria Furchert, 
Hanna Kańdulska, Iwona Klapczyńska, Małgorzata 
Anna Koszyca, Jan Mojżeszewicz, Alicja Prokop-
czuk, Leszek Staszak, Irena Wapniarz, Aldona 
Woźna; Komisja Rewizyjna – Marga Flajszer, 
Zenon Jokiel, Łucja Mojżeszewicz; Sąd Koleżeński 
– Grażyna Kryger, Jan Ratajczak, Zbigniew Hetma-
nowski (szczegóły przebiegu WZC są dostępne 
dla studentów w biurze UTW).
PS. Na posiedzeniu nowego Zarządu w dniu 
28.11.2022 r. poprzez jawne głosowanie Zarząd 
UTW ukonstytuował się następująco: Prezydium 
Zarządu: prezes – Maria Furchert, wiceprezes 
i przewodniczący Rady Programowej – Leszek 
Staszak, wiceprezes ds. organizacji – Irena Wap-
niarz, sekretarz – Iwona Klapczyńska, skarbnik – 
Małgorzata Anna Koszyca. Członkowie Zarządu: 
Barbara Agaciak, Hanna Kańdulska, Jan Mojże-
szewicz, Alina Prokopczuk, Aldona Woźna.

19.11.2022 r. 
Studenci UTW byli na zawodach w Sierakowie. Na 
zaproszenie sierakowskiego UTW grupa 12 stu-
dentów-zawodników wyjechała na Międzyuniwer-
sytecki Turniej różnych gier sportowych, aby rywa-
lizować w następujących konkurencjach: bowling, 
dart i rzut do celu oraz w scrabble. 
W zawodach brało udział sześć regionalnych UTW. 
W każdej z czterech konkurencji uczestniczyło po 
3 zawodników z każdego UTW. Nie było punktacji 
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zespołowej – przyznano nagrody indywidualne za 
pierwsze trzy miejsca w każdej konkurencji.

1.12.2022 r. 
Artur Paczesny przeprowadził wykład pt. „Histo-
ria i dziedzictwo międzychodzkich Żydów”. Przed 
wykładem studenci mogli wysłuchać kilku utwo-
rów fortepianowych wykonanych przez młodych 
pianistów – Adama Hajdamowicza i Antoniego 
Flajszera, których muzycznie przygotowuje p. 
Teresa Cichosz. Młodzi pianiści otrzymali od pre-
zes UTW drobne upominki. 
Zmieniony temat wykładu był sporą niespo-
dzianką dla studentów – ze względu na stan zdro-
wia nie mogła przyjechać prof. Anna Brzezińska, 
stąd o przeprowadzenie wykładu z innym tema-
tem poproszono Artura Paczesnego, znanego 
lokalnemu środowisku pasjonatowi historii, a jego 
pasję można było odczuć w trakcie prelekcji. 
„Historia i dziedzictwo międzychodzkich Żydów” 
– to temat niezwykle interesujący, przenoszący 
słuchaczy do przeszłości, o której nigdy za wiele. 
Znamy te miejsca, o których była mowa, jednak 
wielu z nas nie wiedziało, z jaką dokładnie historią 
wiążą się budynki i zakątki miasta. Ciekawostki, 
liczne zdjęcia i teksty pozyskane z licznych archi-
wów pozwoliły nam poznać chociaż skrawek 
historii naszego miasta, i nie tylko w odniesieniu 
do międzychodzkich Żydów.
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Minął kolejny rok rozgrywek w naszym Klubie Kontra–Rej. Podsumujmy 
rozgrywki turniejowe z roku 2022 (Grand Prix Zimowe – 5 sesji oraz Super 
Puchar). Najlepszym zawodnikiem okazał się Dariusz Bartkowiak, jest to 
nasz młody przedstawiciel gry w kopa sportowego.

Wyniki 10 najlepszych zawodników w Zimowym Grand Prix:

Dariusz Bartkowiak 79
Krzysztof Kawa 73,5
Andrzej Kupka 71
Franciszek Minge 69,5
Krzysztof Otto 68
Władysław Ziółek 67,5
Henryk Antkowiak 66,5
Włodzimierz Paroń 66
Adam Gidlewicz 64,5
Marian Krawczak 64,5

Wyniki Super Pucharu za 2022 r.:

Dariusz Bartkowiak 352,5
Sławomir Troszczyński 329,5
Władysław Ziółek 327,5

Adam Gidlewicz 325

Henryk Antkowiak 322,5

Włodzimierz Fojud 320,5

Krzysztof Brojanowski 307,8

Marian Krawczak 306,5

Zbigniew Zielonka 301,5

Krzysztof Kawa 297
opracował Marian Krawczak, MKSGKiU Kontra-Rej Międzychód

Koszykówka
Sokół Międzychód cały czas pozostaje jedną z dwóch niepoko-
nanych drużyn w całej, liczącej 63 zespoły 2. Lidze! Nasi koszy-
karze mają już na swoim koncie 16 zwycięstw i od nowego roku 
rozpoczęli drugą rundę rywalizacji w grupie D. 
Przed międzychodzką drużyną stoi bez wątpienia trudniejsze zadanie 
niż w drugiej połowie 2022 roku i to z przynajmniej dwóch powodów. 
Po pierwsze druga runda, to zdecydowanie więcej, bo aż 10 meczów 
wyjazdowych (pierwszy z nich z KK Oleśnica już się odbył), przy tylko 
5 meczach w roli gospodarza, a po drugie każdy zespół chce być tym, 
który pokona lidera i z tego względu Sokół nie może pozwolić sobie na 
choćby chwilę dekoncentracji.

Terminarz MKS Sokół na drugą rundę rozgrywek:

 � Sokół Międzychód vs. BM Stal Ostrów Wlkp. – 8.02.2023, 19:30
 � Maximus Kąty Wrocławskie vs. Sokół Międzychód – 21.01.2023, 18:00
 � Krono Żary vs. Sokół Międzychód – 27.01.2023, 19:30

 � SKM Zastal Zielona Góra vs. Sokół Międzychód – 4.02.2023
 � Sokół Międzychód vs. Śląsk Wrocław – 11.02.2023, 17:00
 � BC Obra Kościan vs. Sokół Międzychód – 15.02.2023
 � Sokół Międzychód vs. KKS Siechnice – 18.02.2023, 17:00
 � Pogoń Prudnik vs. Sokół Międzychód – 25.02.2023, 17:30
 � Sokół Międzychód vs. WKK II Wrocław – 4.03.2023, 17:00
 � KS 27 Katowice vs. Sokół Międzychód – 11.03.2023, 17:00
 � Gimbasket Wrocław vs. Sokół Międzychód – 18.03.2023
 � Sokół Międzychód vs. Kangoo Basket Gorzów – 22.03.2023, 19:00
 � KS Sudety Jelenia Góra vs. Sokół Międzychód – 25.03.2023, 18:30
 � Doral Nysa Kłodzko vs. Sokół Międzychód – 2.04.2023, 17:00

*pogrubioną czcionką zaznaczono mecze w Międzychodzie

Piłka Nożna
Warta Międzychód zakończyła rundę jesienną 4. Ligi wielkopolskiej 
z bilansem 5 zwycięstw, 4 remisów i 9 porażek, co uplasowało ją na 14 
miejscu z 18 drużyn. Obecnie oczekujemy na rundę wiosenną, która star-
tuje dopiero 18 marca.

Podsumowanie roku 2022 
w Klubie Kontra–Rej

Aktualności sportowe
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W sobotę, 10 grudnia 2022 roku uczestniczyliśmy w XVI Rajdzie 
Mikołajkowym z metą w Ostrorogu. Na mecie, w Szkole Pod-
stawowej im. Jana Ostroroga spotkało się ponad 450 turystów 
z Baborowa, Brodziszewa, Chełmna, Nojewa, Obrzycka, Ostro-
roga, Pniew, Szamotuł oraz Międzychodu, który reprezentowało 19 
uczniów Szkoły Podstawowej nr 2 im. Polski Niepodległej.
W naszą mikołajkową wędrówkę wyruszyliśmy z Koźla. Pokonując 9-kilome-
trową trasę leśnymi drogami, przez prawie 3 godziny, cieszyliśmy się pięk-
nym zimowym krajobrazem.

Na mecie przywitał nas święty Mikołaj obdarowując słodkościami i zapra-
szając do zabawy. Po zjedzeniu smacznej, gorącej grochówki chętnie bra-
liśmy udział w konkurencjach sprawnościowych, grach planszowych oraz 
konkursach m.in.: piosenki świątecznej, na projekt znaczka XVI Rajdu Miko-
łajkowego, na najpiękniejszą choinkę oraz wiedzy o walorach turystyczno-
-krajoznawczych Regionu Szamotulskiego, w którym Zuzanna Korcz zdobyła 
II miejsce. Również opiekunowie mogli wykazać się zdolnościami plastycz-
nymi i kreatywnością wykonując projekt kartki świątecznej. Prace wykonane 
przez naszych nauczycieli – Annę Kaczmarek-Prętką i Martę Sierakowską 
zajęły II i III miejsce.
Wszyscy uczestnicy otrzymali okolicznościowy znaczek rajdowy, dyplom 
uczestnictwa dla drużyny i naklejki dla zdobywających odznaki turystyki 
kwalifikowanej. Za nami ostatnia już w tym roku impreza turystyczna. Do 
zobaczenia na szlaku wiosną!

Anna Kaczmarek-Prętka, opiekun SKKT–PTTK
fot.: archiwum SKKT

XVI Rajd Mikołajkowy

Międzychodzki Klub Kontra–Rej zaprasza do udziału 
w Turnieju Charytatywnym dla małego Kubusia, który 
potrzebuje naszej pomocy na rehabilitację. Zapraszamy 
wszystkich chętnych do gry w kopa sportowego oraz 
w tysiąca w dniu 21 stycznia 2023 r. o godz. 14:00 w Starej 
Rozlewni. Na turniej zapowiedzieli swój przyjazd zawodnicy 
z zaprzyjaźnionych klubów.

Zarząd Klubu Kontra–Rej
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Za nami uroczyste podsumowanie wznowionego po latach przerwy Pucharu 
Wielkopolski w Turystycznych Marszach na Orientację. Zwycięskie drużyny 
uhonorowane zostały pamiątkowymi plakietami, a laureaci indywidualni 
dyplomami i nagrodami, które wreczał m.in. Przewodniczący Komisji Imprez 
na Orientację Zarządu Głównego PTTK w Warszawie Dariusz Walczyna. 

Łącznie w trzech kategoriach wiekowych sklasyfikowano 447 uczestników. Pucharowa 
klasyfikacja obejmowała sumę wyników z czterech najlepszych spośród sześciu etapów, 
jakie rozegrane zostały w ramach XXII Szamotulskiej Imprezy na Orientację „SAMINO” 
w Koźminie (gm. Obrzycko), X Imprezy na Orientację „W nieznane” w Łęknie (gm. Zanie-
myśl) oraz VI Otwartych Mistrzostw Powiatu Nowotomyskiego w Jabłonce Starej i Pąchach 
(gm. Miedzichowo). W klasyfikacji końcowej w kategorii TD zwyciężyli Jan Bielejewski 
i Kacper Niewiadomski ze Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzychodzie, a miejsca III-V 
wywalczyli Bartosz Czerwonka, Zuzanna Korcz i Nikola Łęszczak z tej samej szkoły. Miej-
sce VI zajęła Anna Paszek z Barnisławia, VII – Gabriela Komorowska, a VIII – Oliwia Gen-
dera z SP w Nojewie.
Także w kat. TM najlepsi okazali się reprezentanci Międzychodu: Jakub Podgruszewski 
i Alan Parulski. Na najniższym stopniu podium uplasował się Paweł Heimann z Ostroroga 
(ob. LO Szamotuły), a tuż za nim kolejno: Mateusz Paszek (Barnisław), Agnieszka Brzóska 
(Szamotuły), Adam Czekała (Pniewy), Oliwia Grocholewska i Julia Nyga (Międzychód).
Zwycięzcami w kat. TJ zostali: Kamil Nowak i Kajetan Buziak ze Środy Wlkp. Miejsce III 
zajęła Barbara Hazak z Szamotuł, a dalej: Andrzej Kwiatek i Konrad Piechocki oraz Patry-
cja Napierała i Agata Kręcichwost (wszyscy LO Szamotuły).
W klasyfikacji drużynowej obejmującej sumę pięciu najlepszych wyników indywidualnych 
w kat. TD trzy najlepsze miejsca zajęły: SP nr 2 w Międzychodzie, SP Nojewo i SP Pniewy, 
w kat. TM – SP nr 2 w Międzychodzie, SP Ostroróg i I LO w Szamotułach.

Pamiątkowe plakiety otrzymali także lau-
reaci drużynowi Międzyszkolnej Ligi InO 
Oddziału PTTK w Szamotułach. Zarówno 
w kat. TD, jak i TM dwa pierwsze miej-
sca powtórzyły się, natomiast na III miej-
scu uplasowała się Szkoła Podstawowa 
w Borui Kościelnej.
Organizacja wszystkich imprez w ramach 
Pucharu Wielkopolski wsparta została 
przez samorządy: Województwa Wielko-
polskiego, Miasta i Gminy Pniewy, Mia-
sta i Gminy Szamotuły, Gminy Obrzycko, 
Miasta i Gminy Nowy Tomyśl oraz 
Powiatu Szamotulskiego, za co serdecz-
nie dziękujemy!
Podczas tej samej imprezy puchary 
i dyplomy odebrali także zwycięzcy tego-
rocznej edycji organizowanego przez 

Komisję Imprez na Orientację Zarządu Głównego PTTK Pucharu Polski Młodzieży w Mar-
szach na Orientację. Wśród najlepszych w Polsce znaleźli się dość licznie reprezentanci 
Międzychodu, Ostroroga, Nojewa i Szamotuł. Gratulujemy!

Paweł Mordal, PTTK

Sukcesy w marszach na orientację

Klub Honorowych Dawców Krwi PCK „Krewniacy Między-
chodzko-Sierakowscy” skupia 37 aktywnych członków, w tym 
9 pań. W 2022 roku klubowicze zorganizowali 5 mobilnych 
akacji, w tym 4 otwarte i 1 w Zespole Szkół Technicznych przy 
ul. św. Jana Pawła II 6a. Łącznie międzychodzcy krewniacy 
oddali 61 litrów najcenniejszego leku, a najwięcej krwi (2,7 l) 
oddał kolega Sławek Szulczyk. Łącznie do poboru zgłosiło 
się 136 dawców, w tym 26 kobiet, 31 dawców oddało krew 
po raz pierwszy i zarejestrowało się 12 nowych dawców 
szpiku kostnego. Krewniacy włączyli się do pomocy na rzecz 
Ukrainy oraz przekazali do szkół 150 plecaków. W 2022 roku 
nasi krwiodawcy zostali odznaczeni m.in.: 2 odznaką Zasłu-
żony dla Zdrowia Narodu, 4 otrzymało odznaki honorowe 
Polskiego Czerwonego Krzyża. Członkowie Klubu uczestni-
czyli w 2 rajdach rowerowych oraz spotkali się na kręgielni. 

Krewniacy składają podziękowania p. Burmistrzowi Krzysz-
tofowi Wolnemu za wsparcie finansowe oraz Dyrekcji i pra-
cownikom BP i CAK za udostępnienie pomieszczeń podczas 
zbiórek, a także Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych za włączenie się do akcji promującej hono-
rowe krwiodawstwo w szkołach średnich.

W 2023 roku mobilne akcje zbiórki krwi zostały 
zaplanowane w dniach: 11 lutego, 13 maja, 
12 sierpnia i 18 listopada.
Pomaganie jest fajnie, a oddawanie krwi gwarantuje satys-
fakcję i podnosi poziom endorfin. Zapraszamy do udziału 
w akcjach.

Ryszard Sulej, Prezes Klubu KDK PCK

Krwiodawcy podsumowali 2022 r.
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XXIII Powiatowy Konkurs Recytatorski
Burmistrz Międzychodu objął patro-
natem, a także ufundował nagrody 
na XXIII Powiatowy Konkurs Recy-
tatorski, którego finał odbył się 14 
grudnia w Szkole Podstawowej nr 2. 
Udział w konkursie wzięło 32 
uczniów z siedmiu szkół podsta-
wowych naszego powiatu, prezen-
tujących wiersze w trzech katego-
riach wiekowych.
Komisja w składzie: p. Justyna Olejni-
czak, p. Róża Przybylska i p. Justyna 
Brzezińska stanęła przed bardzo 
trudnym zadaniem wyłonienia zwy-
cięzców konkursu. Nagrody dla zwy-
cięzców wręczał Burmistrz K. Wolny 
oraz Wiceprzewodniczący Rady 
Miejskiej R. Sulej w towarzystwie T. 
Wienke, kierownika Referatu Pro-
mocji i Kultury. Wszystkim laureatom 
serdecznie gratulujemy! 

Drogie dzieci!

Już od najmłodszych lat zadajemy pytania: Co to? Kto to? 
A dlaczego świeci słońce? A dlaczego pada deszcz? A dla-
czego jest niebieskie niebo? I wiele, wiele innych.

Rodzice często zastanawiają się i szukają odpowiedzi, by 
zaspokoić  waszą naturalną ciekawość świata. Są też pyta-
nia w drugą stronę, poprzez które rozwija się wasza mowa, 
wrażliwość, spostrzegawczość. Wzbudzają one coraz 
większe zainteresowanie tym, co dzieje się wokół was.

Kto ty jesteś? Jak masz na imię? Ile masz lat? Albo 
np.: Dlaczego twoje niebo jest koloru czerwonego, 
a słonko niebieskie?

Posłuchajcie o co pyta dziś w wierszu misiu, a ja życzę 
wam dużo, dużo ciekawych pytań, a wraz z nimi cieka-
wych odpowiedzi.

Nie bójcie się pytać. Przysłowie mówi: „Kto pyta nie błądzi”.

Znaczy to, że korzystając z doświadczenia innych ludzi, 
nie będziemy popełniać tych samych błędów.

Katarzyna Kędzierska

Pytania Misia
Ile kropek ma biedronka?

I czy misie zimą śpią?
I czy dotknąć można słonka?

Albo schować się za mgłą?

A dlaczego gwiazdka spada?
I dlaczego miauczy kot?

Czemu nikt nie odpowiada?
Skąd mam wiedzieć? Skąd?

Mam ciasteczek sześć i pół.
I lizaka najsłodszego.

Będzie berłem. A ja – król.
I nikomu nic do tego.

Kategoria I klasy I–III

1 miejsce Pola Dobkowicz – SP Kamionna
2 miejsce Alicja Lubik – SP Sieraków
3 miejsce Kamila Kulczyńska – SP Sieraków
Wyróżnienie Tatiana Królikiewicz – SP1 Międzychód

Kategoria II klasy IV–VI

1 miejsce Alicja Malej – SP Sieraków
2 miejsce Klara Kozubowska – SP Lubosz
3 miejsce Leon Kuska – SP2 Miedzychód
Wyróżnienie Antoni Jażdżyński – SP1 Międzychód

Kategoria III klasy VII–VIII

1 miejsce Julia Jóźwiak – SP Sieraków
2 miejsce Zofia Stasik – SP Kwilcz
3 miejsce Alicja Jaśmin Singh – SP Sieraków
Wyróżnienie Yelyzavieta Gordus – SP 1 Międzychód

Rysowała Katarzyna Kędzierska

fot. Archiwum UMiG
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TERMINY ODBIORU  ZMIESZANYCH ODPADÓW KOMUNALNYCH W I PÓŁROCZU 2023 R.    ZABUDOWA JEDNORODZINNA
Dormowo, Dzięcielin, Gorzyń, Międzychód, Wielowieś
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
odpady komunalne zmieszane 10, 24 7, 21 7, 21 4, 18 2, 16, 30 13, 27

Bielsko, Głażewo, Gralewo, Kaliska, Kamionna, Kolno, Krzyżkówko, Lewice, Łowyń, Mnichy, Mniszki, Muchocin, Muchocinek, Popowo, Skrzydlewo, Słodowy Młyn, Tuczępy, Zatom Stary
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
odpady komunalne zmieszane 11, 25 8, 22 8, 22 5, 19 4, 17, 31 14, 28

Drzewce, Gorzycko Stare, Kaplin, Mierzyn, Mokrzec, Piłka, Puszcza, Przedlesie, Radgoszcz, Radusz, Sowia Góra, Zamyślin, Zatom Nowy, Zwierzyniec, Żmijowiec
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
odpady komunalne zmieszane 4, 18 1, 15 1, 15, 29 12, 26 10, 24 7, 21

Uwaga: Zmieszane odpady komunalne wystawiamy przed nieruchomość do godziny 6.00 dnia, w którym wywóz został zapisany w niniejszym harmonogramie.

TERMINY ODBIORU  ODPADÓW ZBIERANYCH SELEKTYWNIE W I PÓŁROCZU 2023 R.    ZABUDOWA JEDNORODZINNA
 Bielsko, Dzięcielin, Międzychód, Wielowieś
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
szkło, papier, metale i tworzywa sztuczne 25 22 22 19 17 14
odpady biodegradowalne 4 1 1, 15, 29 12, 26 10, 24 7, 21 

 Dormowo,  Głażewo, Gorzyń, Gralewo, Kaliska, Kamionna, Krzyżkówko, Lewice, Łowyń, Mnichy, Mniszki, Skrzydlewo, Tuczępy.
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
szkło, papier, metale i tworzywa sztuczne 16 14 14 14 12 16
odpady biodegradowalne 20 17 17, 31 14 , 27 11, 25 7 , 22 

  Drzewce,  Kaplin, Mierzyn, Mokrzec, Piłka, Puszcza, Przedlesie, Radgoszcz, Radusz, Zatom Nowy, Zwierzyniec, Zamyślin, Żmijowiec,  Sowia Góra.
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
szkło, papier, metale i tworzywa sztuczne 24 21 28 25 23 27
odpady biodegradowalne 20 17 3, 17, 31 11 , 24 8, 22 5, 19

  Kolno, Popowo, Zatom Stary, Gorzycko Stare, Muchocin, Muchocinek, Słodowy Młyn
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
szkło, papier, metale i tworzywa sztuczne 23 20 20 17 15 19
odpady biodegradowalne 9 6 8, 23 7, 21 5, 19 2, 16, 30 

Uwaga: Odpady zbierane selektywnie wystawiamy przed nieruchomość do godziny 6.00 dnia w którym wywóz został zapisany w niniejszym harmonogramie.  

TERMINY ODBIORU  ZMIESZANYCH ODPADÓW KOMUNALNYCH W I PÓŁROCZU 2023 R.    ZABUDOWA WIELORODZINNA
Międzychód Budynki zarządzane przez Spółdzielnię Mieszkaniową Lokatorsko-Własnościową

termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec

odpady komunalne zmieszane 2, 5, 9, 13, 16
20, 23, 27, 30

3, 6, 10, 13 
17, 20, 24, 27

3, 6, 10, 13, 17 
20, 24, 27, 31

3, 7, 11, 14 
17, 21, 24, 28

2, 5, 8, 12, 15 
19, 22, 26, 29

2, 5, 9, 12, 16 
19, 23, 26, 30

dodatkowy odbiór: Piłsudskiego 45; Sikorskiego 21, 25; 
Wjazdowa 2, 8; Szpitalna 2; Portowa 9 4, 11, 18, 25 1, 8, 15, 22 1, 8, 15, 22, 29 5, 12, 19, 26 4, 10, 17, 24, 31 7, 14, 21, 28

Międzychód Budynki zarządzane przez MSK AQUALIFT Sp. z o.o. i innych zarządców
termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec
odpady komunalne zmieszane 5, 19 2, 16 2, 16, 30 13, 27 11, 25 9, 22

TERMINY ODBIORU  ODPADÓW ZBIERANYCH SELEKTYWNIE W I PÓŁROCZU 2023 R.    ZABUDOWA WIELORODZINNA

Międzychód Budynki zarządzane przez Spółdzielnię Mieszkaniową Lokatorsko-Własnościową 
Budynki zarządzane przez MSK AQUALIFT Sp. z o.o. i innych zarządców 

termin odbioru styczeń luty marzec kwiecień maj czerwiec

papier, metale i tworzywa sztuczne 1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

1 raz w tygodniu 
(czwartek lub piątek)

odpady biodegradowalne, szkło 1 raz w tygodniu 
(poniedziałek–środa)

1 raz w tygodniu
(poniedziałek–środa)

1 raz w tygodniu
(poniedziałek–środa)

1 raz w tygodniu 
(poniedziałek–środa)

1 raz w tygodniu 
(poniedziałek–środa)

1 raz w tygodniu 
(poniedziałek–środa)


